

鄂东南低丘马尾松林和枫香林土壤异养呼吸及温湿度敏感性

王传华^{1,2}, 陈芳清¹, 王愿¹, 李俊清^{2**}

1三峡大学, 湖北宜昌 443000; 2北京林业大学森林培育教育部重点实验室, 北京 100083

Soil heterotrophic respiration and its sensitivity to soil temperature and moisture in *Liquidambar formosana* and *Pinus massoniana* forests in hilly areas of southeast Hubei Province, China.WANG Chuan-hua^{1,2}, CHEN Fang-qing¹, |WANG Yuan¹, |LI Jun-qing²

1China Three Gorges University, Yichang 443000, Hubei, China; 2Ministry of Education Key Laboratory for Silviculture and Conservation, Beijing Forestry University, Beijing 100083, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (464 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要

采用野外监测方法,研究了鄂东南低丘地区主要森林类型枫香林和马尾松林土壤异养呼吸、土壤温湿度的年动态;并通过室内试验研究了土壤呼吸随土壤深度的变化以及表层土壤(0~5 cm)异养呼吸的温湿度敏感性,建立了表层土壤异养呼吸的温湿度响应模型,探讨全球变暖对该区土壤异养呼吸的潜在影响。结果表明:枫香林和马尾松林0~5 cm土壤呼吸速率分别是5~10 cm、10~15 cm层的2.39、2.62倍和2.01、2.94倍,说明土壤异养呼吸主要发生在土壤表层(0~5 cm);枫香林和马尾松林0~5 cm、5~10 cm及10~15 cm土壤的 Q_{10} 分别是2.10、1.86、1.78和1.86、1.77、1.44;枫香林和马尾松林表层土壤呼吸

对温度(T)的响应符合指数模型 [$R=a\exp(\beta T)$],对湿度(W)的响应符合二次函数模型($R=a+bW+cW^2$);0~5 cm土壤对温湿度双因子的响应符合 $\ln R=a+bW+cW^2+dT+eT^2$ 模型,且异养呼吸对湿度的响应具有温度依赖性,即在高温下敏感,低温下敏感性下降;应用表层土壤异养呼吸温湿度模型预测枫香林和马尾松林土壤异养呼吸年动态及总量,枫香林土壤异养呼吸量的模拟值比实测值略高,而马尾松林比较接近,说明该方法具有较好的应用价值。在全球变暖化的背景下,该地区马尾松林和枫香林的土壤呼吸会明显上升。

关键词: 枫香林 马尾松林 土壤异养呼吸 Q_{10}

Abstract:

Field monitoring was conducted to study the annual dynamics of soil heterotrophic respiration and soil temperature and moisture in *Liquidambar formosana* and *Pinus massoniana* forests in hilly areas of southeast Hubei Province, China. At the same time, laboratory experiment was performed to study the heterotrophic respiration rate along soil profile, and the sensitivity of surface soil (0-5 cm) heterotrophic respiration to soil temperature and moisture. Then, a model was established to evaluate the potential effects of warming change on the soil heterotrophic respiration in study area. In *L. formosana* and *P. massoniana* forests, the soil heterotrophic respiration rate in 0-5 cm layer was 2.39 and 2.62 times, and 2.01 and 2.94 times of that in 5-10 cm and 10-20 cm layers, respectively, illustrating that soil heterotrophic respiration mainly occurred in 0-5 cm surface layer. The temperature sensitivity factor (Q_{10}) of soil heterotrophic respiration in 0-5 cm, 5-10 cm, and 10-20 cm layers was 2.10, 1.86, and 1.78 in *L. formosana* forest, and 1.86, 1.77, and 1.44 in *P. massoniana* forest, respectively. The relationship between surface soil heterotrophic respiration and temperature (T) well fitted exponential function $R=a\exp(\beta T)$, and that between surface soil heterotrophic respiration and moisture (W) well fitted quadratic function $R=a+bW+cW^2$. Therefore, the relationship of surface soil heterotrophic respiration with soil temperature and moisture could be described by the model $\ln R=a+bW+cW^2+dT+eT^2$, which suggested that the response of soil heterotrophic respiration to soil moisture was depended on soil temperature, i.e., the sensitivity decreased with decreasing soil temperature. The calculation of the annual soil heterotrophic respiration rate in the two forests with the established model showed that the calculated respiration rate was a slightly higher in *L. formosana* forest but close to the measured one in *P. massoniana* forest, illustrating the applied importance of the model. Our results suggested that the soil heterotrophic respiration in the *L. formosana* and *P. massoniana* forests in hilly areas of southeast Hubei Province would have an obvious increase under the background of global warming.

Key words: *Liquidambar formosana* forest *Pinus massoniana* forest soil heterotrophic respiration Q_{10}

引用本文:

. 鄂东南低丘马尾松林和枫香林土壤异养呼吸及温湿度敏感性[J]. 应用生态学报, 2011, 22(03): 600-606.

. Soil heterotrophic respiration and its sensitivity to soil temperature and moisture in *Liquidambar formosana* and *Pinus massoniana* forests in hilly areas

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

链接本文:

<http://www.cjae.net/CN/> 或 <http://www.cjae.net/CN/Y2011/V22/I03/600>

没有本文参考文献

- [1] 胡启武, 幸瑞新, 朱丽丽, 吴琴, 尧波, 刘影, 胡斌华. 鄱阳湖苔草湿地非淹水期CO₂释放特征 [J]. 应用生态学报, 2011, 22(06): 1431-1436.